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يادمان شهيد آيت الله محمد علي قاضي طباطبايي 
شماره51/ بهمن ماه 1388  

سابقه آشنائي پدر ش��ما با  آيت الله قاضي به چه زماني 
برمي گردد؟

آش��نائي آنها آش��نائي عالم با عالم ب��ود. از آن زماني كه 
در اينجا آيت الله ش��ريعتمداري را براي مرجعيت ترويج 
مي كردند، مرحوم آقاي قاضي در تبريز و مرحوم پدر من 
در بناب و حومه آن از آقاي حكيم تقليد مي  كردند و اين 
وجه اشتراك آنها بود. من در نجف مشغول تحصيل بودم 
ك��ه بين پدر ما و علي اصغر محي الدين درباره ولايت اهل 
بيت اختلاف افتاد و در واقع سازمان امنيت در جهت تائيد 
آن بنده خدا، آنها را به قم و به آقاي ش��ريعتمداري ارجاع 
داد تا ايش��ان بين اين دو حَكَم باشند كه حق با كدامشان 
اس��ت. در آنجا آقاي شريعتمداري بالاخره پدر ما را تائيد 
نك��رد. البته اين كار آقاي ش��ريعتمداري س��ابقه طولاني 
داشت. بيست س��ال قبل از آن هم كه آقاي شريعتمداري 
در تبري��ز بود،  پدر م��ا را تائيد نكرده ب��ود. احتمالاً اين 
دفع��ه دوم بود. البته علم��اي بزرگ در نجف مثل آيت الله 
حكيم، آيت الله خوئي و آيت الله سيد عبدالله شيرازي و در 
قم هم آيت الله مرعش��ي نجفي پ��در ما را تائيد مي  كردند، 
ول��ي دس��تگاه به ص��ورت نامرئي يك ارتباط��ي با آقاي 
شريعتمداري داشت. بالاخره بعد از يك ماه معطلي ايشان 
نه پدر ما را تائيد كرد نه از طرف مقابل و س��ازمان امنيت 
هم ناگفته، اينها را به تبريز تبعيد كرد تا دو س��ال در آنجا 
بمانند. پدر ما البته در تبريز بس��يار مورد تكريم و احترام 
علم��ا بود و مؤمنين و ش��يعه هاي تبري��ز از پدر ما خيلي 
تجليل مي كردند و در مس��جد تازه ساختي به نام توحيد 
كه در خيابان نادري هس��ت، اصرار كردند پدر ما تا تبريز 
اس��ت، در آنجا نماز بخواند. ايش��ان در آنجا پيشنماز بود 
و م��ردم خيلي مي آمدن��د. آن وقت ها بود كه ما هم خيلي 
نگران شديم و از نجف آمديم به تبريز. من قصد برگشتن 
به نجف را داشتم، ولي مرحوم شهيد قاضي اصرار داشت 

كه من اينجا بمانم. ما هم بالاخره متاسفانه مانديم.
چرا ايشان اصرار داشتند كه شما بمانيد؟

ايش��ان اس��تدلال و برداشت هاي خودش��ان را داشتند كه 

من نمي دانس��تم، ولي فرمودند كه بمانيد و مرا به مسجد 
خودشان، مسجد شعبان دعوت كردند كه شب ها مي رفتم 
و س��خنراني مي كردم. بالاخره متاس��فانه مانديم. مرحوم 
آميرزا جواد تبريزي اصرار داشتند كه من در جائي غير از 
نجف نباش��م، ولي نشد. آميرزا جواد تبريزي آن موقع در 

نجف تشريف داشتند و استاد من بودند. 
آيا ش��ما در تبريز با آي��ت الله قاضي مباحث علمي هم 

داشتيد؟
نه، جلس��اتي بود، ولي به صورت مستمر جلسات علمي 
نبود. من از خدمتش��ان استفاده مي كردم و ايشان هم ما را 
براي جلس��اتي دعوت مي كردند. تا آخر هم چنين بوديم. 

روزهاي پنج ش��نبه من به منزل ايشان مي رفتم و سخنراني 
مي ك��ردم، ولي خيلي با ايش��ان نزديك بوديم و در غياب 
پدرمان، براي ما پ��دري مي كردند. با تمام قوا و همت از 
ما حمايت مي كردند و اين ارتباط تا آخرين ساعات عمر 

ايشان ادامه داشت.
پدري كردن كه مي فرمائيد چه مي كردند؟

در اينج��ا طرفداران آقاي ش��ريعتمداري پدر ما را به غلو 
و ش��يخي گري و مخالفت با ايشان متهم مي كردند و آقاي 
قاض��ي از ما حمايت مي كردن��د. آقاي قاضي و پدر من و 

خ��ودم از آقاي حكيم تقليد مي كرديم. آن روزها من تازه 
از نجف برگشته بودم. سال 49 بود و مرحوم آقاي حكيم 
فوت كرده بودند. من آن موقع جوان بودم و در اينجا اهل 
منبرهائي مثل آقاي انزابي و آقاي ناصرزاده زياد بودند، با 
همه اينها  آقاي قاضي خيلي حمايت مي كردند. آن موقعي 
كه آق��اي قاضي در اينج��ا براي آي��ت الله حكيم مجلس 
ترحيم گرفتند، من تك س��خنران ايش��ان بودم؛ چون در 
جوان��ي خدمت آقاي حكيم بودم و يك مقدار به حالات 
ايش��ان وارد بودم و سوابق مبارزاتي ش��ان را در جنگ با 
انگليس��ي ها خوانده بودم. اين يكي از كارهاي ش��اخص 
آق��اي قاضي بود كه در چنين ش��رايطي، من را كه خيلي 
جوان بودم، بين آن همه منبري و س��خنران، به آن مجلس 
بسيار پرعظمت دعوت كردند كه صحبت كنم. از آن وقت 
هم اين تقريبا رسم شد كه در وفات علما و بزرگان از من 

دعوت مي  شد كه به منبر بروم و سخنراني كنم.
پس از رحلت آيت الله حكيم، آيت الله قاضي مردم را به 

چه كسي ارجاع مي دادند؟
ايشان به صورت خفائي و نه خيلي علني، مردم را به امام 

)ره( ارجاع مي دادند.
قبل از رحلت آيت الله حكيم، آيا آيت الله قاضي امام را 

ترويج مي كردند؟
بله، ايشان بعد از جريانات 41 و 42، در مسير اهداف امام 
حركت مي كردند و به صورت خفائي و نامرئي از ايش��ان 
ترويج مي كردن��د، ولي نه اينك��ه در برابر آيت الله حكيم 
باش��ند. ايش��ان تنها نماينده مرحوم امام )ره( و مورد تائيد 
ايشان بودند. آنهائي كه از سابق طرفدار آقاي شريعتمداري 
بودند، خيلي تلاش مي كردند كه موقعيت ايشان تنزل كند، 

ولي امام از ايشان حمايت مي كردند.
آيا ش��هيد قاضي در تبريز از لحاظ وزن علمي جايگاه 

خاصي داشتند يا فقط جايگاه مبارزاتي داشتند؟
البت��ه جايگاه مبارزاتي ايش��ان بيش��تر متجل��ي بود، ولي 
ايش��ان فلس��فه مي دانس��تند و از بزرگان ه��م اجازه هاي 
مختلفي داش��تند. انصافا هم نظرات علمي جالبي داشتند 

ايش�ان علاوه بر اينكه در علم و ادبيات 
خيلي خ�وب بودن�د، در معاش�رت ها و 
مراوداتش�ان هم بس�يار مؤدب و اديب 
بودند. ايش�ان ن�ه تنها در منب�ر دوزانو 
مي نشس�تند، در منزل ه�م همين  طور 
بودن�د و بعيد مي دانم كس�ي ايش�ان را 
بي عب�ا ديده باش�د. حتي س�اواكي ها و 
آنهائي هم كه اذيتشان مي كردند، ايشان 

با ادب با آنها صحبت مي  كردند. 

»شيوه هاي مديريتي شهيد آيت الله قاضي« در گفت و شنود 
شاهد ياران با حجت الاسلام والمسلمين عبدالحميد باقري بنابي

باني 29 بهمن تبريز بودند ...

درآمد
شنيدن شيوه هاي مديريتي و نقش شهيد قاضي در مبارزات  و رهبري مردم تبريز 
و بيان دقيق اوضاع و شرايط آن برهه، از زبان كسي كه خود در تمامي عرصه ها 
حضور فعال داش��ته و با هوشياري، مسائل گوناگون را رصد كرده است، بسيار 
مغتنم است. اين گفتگو مشحون از ده ها نكته ناشنيده و روشنگر در باره وضعيت 
ويژه آذربايجان در آن مقطع تاريخي از زبان فردي اس��ت كه سالها در كنار آن 
شهيد به مبارزه پرداخت و پس از انقلاب نيز از سوي مردم تبريز براي نمايندگي 

در مجلس شوراي اسلامي برگزيده شد.
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و چهارش��نبه شب ها هم كه در مسجدشان منبر مي رفتند، 
خيل��ي علمي صحب��ت مي كردند. ه��ر روز صبح هم در 
منزلشان جلسات درس داشتند، ولي علماي مبرز ديگري 
چون آقاي انگجي، آقاي بادكوبه اي، آقاي خسروش��اهي، 

آقاي اهري، آقاي مجتهدي و آقاي مولانا هم بودند.
در م��ورد اهتمام ايش��ان ب��ه امر ولاي��ت توضيحاتي 

بفرمائيد.
ايش��ان انصافا فرد محققي بودند، مثلا درباره اربعين امام 
حسين)ع( كتابي نوشته و در  آن تحقيقات جالبي كرده اند. 
بر جنت  المأوي و فردوس الاعلي مرحوم كاش��ف الغطاء 
هم ايش��ان پاورقي نوش��ته اند. كتابي ه��م در ارث دارند. 

تاليفات متعددي دارند.
موضوعات جلسات پنجشنبه كه اشاره كرديد در منزل 

ايشان تشكيل مي شد، حول چه محورهائي بود؟

نوعا ديني و سياس��ي بود. ما هم آنجا سخنراني مي كرديم 
و جماعت هم زياد مي آمد و منزل ايش��ان از جمعيت پر 
مي شد. ايش��ان خصوصيتي ماوراي علماي ديگر داشتند 
كه نوعا ادبا، چيز فهم ها و آدم هائي كه س��طح فكرش��ان 
بالاست، در اطراف ايشان بودند، يعني علما زياد مي آمدند. 
بعضي از علماي تبريز كه من ارادت زيادي هم خدمتشان 
داش��تم، مجالسشان پر از عوام بود. از اطراف و خود شهر 
نوعاً عوام بودند كه زياد پاي منبر آنها مي  آمدند. در اطراف 
مرحوم آيت الله قاضي نوعاً خواص ش��هر بودند و از نظر 

علم��ي، ادبي و هنري آدم هاي خاص��ي مي آمدند. البته از 
عوام هم برخي مي آمدند. يادم هس��ت يك روز راجع به 
تيمم از نظر فقهي صحبت بود، ايشان نظر آقاي خوئي را 
تائي��د مي كردند. چون آقاي خوئ��ي مي گفتند وقتي تيمم 
مي كني��د بايد يك چيزي روي زمين باش��د كه به دس��ت 
بچس��بد، مثلا اگر س��نگ هس��ت، غباري روي آن باشد. 

شهيد قاضي دقت نظر خاصي در مسائل داشتند.
منبر ايش��ان چه خصوصيتي داشت كه مي فرمائيد نوعا 

خواص مي آمدند؟
چون ايش��ان علمي صحبت مي كردند، آميخته با فلس��فه 
صحب��ت مي كردند. مباحث��ي را كه مط��رح مي كردند، با 
موازين فلس��في انطباق مي دادند. ايش��ان علاوه بر اينكه 
در عل��م و ادبيات خيلي خوب بودند، در معاش��رت ها و 
مراوداتشان هم بسيار مؤدب و اديب بودند. ايشان نه تنها 
در منبر دوزانو مي نشستند، در منزل هم همين  طور بودند 
و بعيد مي دانم كس��ي ايش��ان را بي عبا ديده باش��د. حتي 
آنهائي هم كه اذيتش��ان مي كردند، ايش��ان ب��ا ادب با آنها 
صحبت مي  كردن��د. انصافاً ادب ممتازي داش��تند. متعدد 
مجالس��ي بود كه ناهار دعوت بوديم. س��ر سفره دوزانو 
نشس��تن مشكل اس��ت، ولي ايش��ان در آنجا هم دو زانو 
مي نشستند و عبايشان هميش��ه روي دوششان بود. حتي 
ساواكي هائي كه با ايشان برخورد داشتند، ادب مخصوصي 

را از ايشان در ذهنيت خود داشتند.
در بحث ه��اي مبارزاتي چه خاطراتي از آيت الله قاضي 

به ياد داريد؟
حافظه ام خيلي كم ش��ده است و متاسفانه كارهائي را كه 
خودم هم كرده ام به س��ختي به ياد مي آوردم تا چه برس��د 
كارهاي اش��خاص ديگر. يك آدم مبارز چه مي كند؟ نقاط 
ضعف طرف مقابل را بيان مي كند. آقاي قاضي هم همين 
كار را مي كردند، يعني صحبت درباره طاغوت و دس��تگاه 
و محمدرض��ا پهلوي. ضع��ف آنها يكي دو ت��ا كه نبود. 
همه زندگي ش��ان، تمام كارهايشان، افرادشان، ساواكشان، 
شهرباني ش��ان، همه اش ظلم و ضعف و تج��اوز بود. آن 
وضعيت خواهرهاي ش��اه ب��ود، آن وضعيت زنانش بود، 
وضعيت ثريا بود، فرح بود، اش��رف بود. يك مقوله و دو 

مقوله كه نبود.
رابطه ايش��ان با گروه هاي مبارز قبل از انقلاب چگونه 

بود؟
در س��ال 48، 49، رابطه با سازمان مجاهدين خلق وجود 

داشت. البته آنها در سال 54 تغيير ايدئولوژي شان را علني 
كردن��د. وقتي حنيف نژاد را اعدام كردند، من در مس��جد 
آيت الله ش��هيدي صحبت مي كردم. در آنجا مجلس ش��ام 
غريبان��ي ب��راي او گرفتن��د و به پدرش تس��ليت گفتند. 
آقاي قاضي نوعاً  از گروه هاي مخالف رژيم ش��اه حمايت 

مي كردند.
يكي از مس��ائلي كه در آن مقطع تاريخي پيش مي آيد، 
تغيي��ر ايدئولوژيك س��ازمان مجاهدين خلق در س��ال 
54 اس��ت و اينكه بس��ياري از علمائي كه پيش از اين 
مقط��ع، به عنوان ي��ك گروه اس��لامي از اينها حمايت 
مي كردند، متوجه گرايش هاي ماركسيستي اينها شدند و 
كمك هايشان را قطع كردند. خاطره خاصي از برخورد 
آي��ت الله قاضي با آنها پس از اين تغيير ايدئولوژيك به 

يادتان هست؟
وقتي كه آنها التقاطي رفتار كردند،  علما كنار كش��يدند. ما 
ه��م تا آن زمان حمايت هائي را كه از دس��تمان برمي آمد، 
انجام مي داديم. منزل ما در خيابان ارتش بود. يك ش��ب 
ب��ه من گفتند بن��ده خدائي آمده كه مي گويد از س��ازمان 
مجاهدي��ن خلق اس��ت. من رفت��م دم در و ديدم كه يك 
نفر آمده كه دس��تش را بسته و از گردنش آويزان كرده و 
پايش هم زخمي اس��ت، گفت: »وضعيت مرا كه مي بينيد. 
م��ا از نظر مالي نياز داريم.« خدا به من كمك كرد و آنجا 
ج��واب ن��دادم و گفتم: »فردا بيا مدرس��ه ببين��م چه كار 
مي توان��م برايت بكنم.« وضعش به نظرم مش��كوك آمد. 
ف��ردا به مدرس��ه آمد و من با احتياط ب��ا او رفتار كردم و 
گفتم: »كاري از دس��تم بر نمي آي��د. 25 تومان توي جيبم 
دارم،  اگ��ر مي خواهي همين را بده��م.« گفت: »نه با اين 
پول ها كار ما راه نمي افتد.« بعدها در گزارش هاي ساواك 
دي��دم كه او س��اواكي بوده و آمده ببيند م��ا تا چه حد با 
مجاهدي��ن خلق ارتباط داريم. ظاهراً الان اين گزارش در 
اسناد انقلاب اس��ت. مجاهدين خلق آن قدرها هم گروه 
معروفي نبودند. گروه��ي زيرزميني بودند كه كارهايي را 
انج��ام مي دادند. در مجموع همه گروه هائي كه عليه رژيم 
شاه مبارزه مي كردند و از نظر سياسي مخالف رژيم بودند، 
دور و ب��ر آقاي قاضي مي آمدن��د و گاهي هم از حمايت  
آقاي قاضي برخوردار مي ش��دند، ولي ايش��ان هم با آنها 
محتاطانه رفتار مي كردند. مجاهدين خلق هم تا مس��لمان 

بودند، به آنها كمك مي كرديم.
نقش آيت الله قاضي در رويداد 29 بهمن چه بود؟

بع�د از انق�لاب، در واق�ع همه، همه 
چيز را از آقاي قاضي مي خواس�تند. 
علاوه بر اين امنيت هم مي خواستند. 
خي�ال مي كردند بايد يك ش�به همه 
كارها درس�ت ش�ود. يك�ي طلبكار 
ب�ود و مي گفت، بايد طلب مرا وصول 
كنيد. ديگري بدهكار بود و مي گفت، 
بايد بدهي م�را تأمين كنيد. در واقع 
كارهاي غيرمربوط فراواني به ايشان 

ارجاع مي شد. 

فروردين 1343. آيت الله قاضي در كنار علامه طباطبايي و شهيد آيت الله حسين غفاري.
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بنا بود براي چهلم شهداي قم مجلس ترحيمي گرفته شود. 
اعلاميه اي نوش��ته ش��د تا علما امضا كنند و در آن اعلام 
ش��د كه ما فردا در مس��جد قزللي براي ترحيم مي نشينيم. 
مي دانس��تيم كه نمي گذارند اين مجلس برگزار ش��ود. ما 
ش��بيه اين كار را در جريان طيب رضائي انجام داده بوديم 
كه نگذاشته بودند در مس��جد را باز كنيم. شرايط حالا با 
آن موقع بس��يار متفاوت اس��ت، چون الان همه هرچه به 
زبانش��ان مي آيد، مي گويند. راننده شده مرد سياست و با 
سرنشينان در تاكسي بحث سياسي مي كند. همين  طور در 
قهوه خانه ها، هيئت هاي مذهبي و مس��اجد و در همه جا، 
هر كس��ي هر حرفي را مي زند و آزاد هم هس��ت و كسي 
هم او را تعقيب نمي كند و لذا همه شده اند سياسي. شايد 
باور نكنيد كه آن زمان نمي گذاشتند براي يك مجلس ختم 
در مس��جد را باز كنيم. آن روزها به يك پاس��بان نمي شد 

اعتراض كرد. 
به هرحال تقريبا مي ش��ود گفت ك��ه باقي 29 بهمن آقاي 
قاضي بودند كه اعلاميه را نوش��تند و براي علما فرستادند 
ك��ه امضا كنن��د. همه مس��ائل از اين اعلاميه سرچش��مه 
مي گرف��ت و لذا ايش��ان نقش اصلي را داش��تند. براي ما 
كاملا معلوم بود كه نمي گذارند آن حركت انجام بش��ود، 
ولي درحد توانمان حركات ايذائي براي كوبيدن دس��تگاه 
پهلوي انج��ام مي داديم . آن روز هم قرار بود يك حركت 
ايذائي باش��د، ولي ايذاي بس��يار موفقي شد و تبريز قيام 
كرد! مرحوم شهيد آيت الله قاضي، خودشان هم اين قيام را 
پيش بين��ي نمي كردند. خود ماها هم پيش بيني نمي كرديم. 
من مختصري در جريان بودم، چون مدرس��ه اي داشتم كه 
نوعي ستاد مخفي براي اين جور كارها بود و دانشجويان 
و مبارزين به آنجا مي  آمدند، ولي آن حركتي در 29 بهمن 

انجام شد، غير متعارف و غير قابل پيش بيني بود.
اتفاقا ش��ب پيش از آن خ��واب خاصي ديده بودم و براي 
همي��ن با ماش��ين در خيابان ه��ا مي گش��تم. در خيابان ها 
ه��م تيراندازي و اوض��اع خطرناك بود. ب��ه هر خياباني 
ك��ه مي رس��يدم 100 نف��ر و 200 نفر با چ��وب و چماق 
شعارمي دادند كه الله آكبر، الله اكبر، يا حسين. همه خيابان ها 
ب��ه اين صورت بود. اوضاع به صورتي درآمد كه اگر يك 
س��ال هم رويش كار مي كرديم، اين طوري نمي شد. خود 
جوش اين چنين شد. نيروهاي نظامي تبريز هم نتوانستند 
جلويش را بگيرند و از تهران نيرو خواس��تند كه با دو سه 
تا هواپيماي سي �130 نيرو آوردند، اما تا وقتي تا پاسي از 

شب گذش��ته، مردم خودشان 
كنار نرفتن��د، نيروهاي نظامي 
نتوانستند كاري كنند. باني اين 
جريان خود  آقاي قاضي بودند 
و با همدستي عده اي از علما 

اين كار را كردند.
آي��ت الله قاض��ي در م��ورد 
ريخته نش��دن خون مسلمين 
بسيار حساس بودند. واكنش 
ايشان بعد از واقعه 29 بهمن 

چه بود؟
ما خدمتشان بوديم و بنا شد به 
خانواده هاي كساني كه شهيد 
يا مج��روح يا زنداني ش��ده 
بودند، رس��يدگي بشود و اين 

كار ه��م تا حدودي انجام گرفت. ادعا نمي كنم كه به همه 
موارد رسيدگي شد، چون خيلي گسترده بود. آن اندازه كه 
بالاخره  اش��خاص رفتند و تحقي��ق كردند و خبر  آوردند، 
رس��يدگي هايي ش��د كه تا مدتي هم ادامه داشت. بعد از 
اين واقعه، تهران خيلي تكان خورد و ارتش��بد شفقت كه 
آجودان مخصوص ش��اه بود، با چند نفر از س��پهبدها به 
تبريز آمدند و جلسه مفصلي در اتاق بازرگاني گذاشتند و 
علماي بزرگ را هم كه ده پانزده  نفري مي ش��دند، دعوت 
كردند. در جلس��ه اول من هم بودم. مي خواس��تند ببينند 
اين جريان از چه قرار اس��ت و انگيزه   مردم از اين كارها 
چه بوده! البته آنها آن قدر حس��ن ظن به دس��تگاه داشتند 
كه  دنبال انگيزه مي گش��تند، ولي گش��تن نداشت. گفتيم: 
»مردم ناراحتند. برويد از خودش��ان بپرس��يد كه اين چه 
كاري بود كه كرديد.« از بس كه خودشان را همه چيزتمام 
مي دانستند، تعجب مي كردند كه جريان از چه قرار است. 
طبقه مذهبي هم از هم��ان اول با خاندان پهلوي جور در 
نيامده بود و خصوصا در تبريز هميشه دنبال بهانه بود كه 
عليه اينها يك حركتي بكند. آنجا هم صحبت هاي مفصلي 
ش��د. ارتشبد شفقت آدمي بود آرام و چيزفهم و نسبت به 
دستگاه سلطنتي خيلي دلس��وز. بعد از جلسات متعددي 
كه اينها گزارش هائي تهي��ه كردند و به محمدرضا دادند، 
ش��اه، شفقت را استاندار آذربايجان كرد. شفقت هم چون 
در آن جلس��ات خ��وب رفتار كرده ب��ود، ماهرانه با علما 

ارتباط داشت.

چگونه؟ 
مث��لا وقتي جريان��ي اتفاق مي افت��اد،  به علم��ا از جمله 
آق��اي قاضي تلفن م��ي زد كه  آقا اين جري��ان از چه قرار 
اس��ت و ش��ما چه مي فرمائيد؟ با بهانه هاي مختصري به 
علما مراجع��ه مي كرد. خاط��ره اي از او دارم كه نمي دانم 
قب��لا در جائ��ي نقل كرده ام يا نه. ي��ك روز مرحوم آقاي 
قاض��ي را كوك كردن��د كه به عمره برون��د. در روزهاي 
اوج مبارزات بود. پس��ر ايشان، آس��يد محمدتقي كه الان 
پس��رش جايش نماز مي خواند، در مدرس��ه ما طلبه بود. 
م��ن ديدم اين قضيه، هم كار به دس��ت آق��ا مي دهد هم 
به دس��ت ما. ايشان مي خواس��تند عمره بروند و پسرشان 
آس��يد محمدتقي هم در حد س��ربازي بود. سرلش��كر يا 
س��پهبد دولو، رئيس ژاندارمري كل در ته��ران بود. اينها 
از او مجوز گرفته بودند كه از آس��يد محمد تقي ضمانت 
خاصي گرفته نش��ود و او هم با آقا برود. من خبردار شدم 
و رفتم خدم��ت آقاي قاضي. آن روزهائي بود كه مرحوم 
آقاي نجفي مرعشي براي معالجه چشمشان به لندن رفته 
بودند و آن هم مسئله اي شده بود، چون همه مي گفتند آقا 
را تبعي��د كرده اند به لندن. م��ن به آقاي قاضي گفتم: »اگر 
ش��ما برويد، چراغ انقلاب خاموش مي شود. رفتن شما به 
عمره، پيامدهايي دارد.« ايشان به من خيلي اعتماد داشتند 
و بي چون و چرا حرفم را قبول مي كردند. اواخر بعضي ها 
خواستند ميانه ما را به هم بزنند، ولي الحمدلله به هم زده 
نشد و من تا آخر نسبت به ايشان ارادت داشتم. حالا هم 
دارم. همين كه گفت��م، گفتند: »پس چه كار كنيم؟«  گفتم: 
»خب! آقا نرويد.« ايش��ان گفتند: »دستگاه خيلي زحمت 
كش��يده و اين كارها را درست كرده.« يادم نيست بعد چه 
گفتند، ولي يادم هس��ت كه من گفت��م:  »آقا! من كارها را 

بان�ي 29 بهم�ن آقاي قاض�ي بودند كه 
اعلاميه را نوشتند و براي علما فرستادند 
كه امضا كنند. همه مسائل از اين اعلاميه 
سرچش�مه مي گرفت و لذا ايشان نقش 
اصلي را داشتند. براي ما كاملا معلوم بود 
كه نمي گذارند آن حركت انجام بش�ود، 
ولي درحد توانمان حركات ايذائي براي 
كوبيدن دستگاه پهلوي انجام مي داديم . 
آن روز هم ق�رار بود يك حركت ايذائي 
باش�د، ولي ايذاي بس�يار موفقي شد و 

تبريز قيام كرد!
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درس��ت مي كنم. به شفقت زنگ مي زنم و مي گويم ايشان 
از ش��ما بخواهد نرويد.« گفتند:  »اگر اين طور باش��د كه 
خيلي خوب اس��ت.« رفتم تلفن زدم و منافقي كردم و به 
شفقت گفتم : »تيمس��ار!  مي دانيد موقعيت چنين است كه 
اگر آقاي قاضي از ش��هر برود، مردم ساكت نمي نشينند و 
تصور مي كنند حكومت، ايشان را تبعيد كرده است، همان 
ط��ور كه با آق��اي نجفي اين كار را ك��رد.« گفت: »خيلي 
تش��كر مي كنم.« و به اين ترتيب خيلي خوب كلاه سرش 
گذاش��تم. گفتم: »بهتر اس��ت به آقا تلفن بزنيد و از ايشان 
خواه��ش كنيد كه از اين س��فر صرف نظ��ر كنند.«  آقا هم 
داش��تند اين گفتگو را مي ش��نيدند. من هنوز از منزل آقا 
بيرون نرفته بودم كه شفقت زنگ زد به ايشان و خواهش 

كرد آقاي قاضي به عمره نروند و خيال آقا راحت شد.
خاطرات زي��ادي با مرحوم آقاي قاضي دارم. ايش��ان در 
كارها نوعاً  به من اظهار محبت مي كردند كه به نظر ش��ما 
صلاح اس��ت يا نه. بعد مي رفتم منزل و مي ديدم ايش��ان 
آنجا هس��تند. مي گفتم : »آقا! ش��ما چرا آمديد؟ مي گفتيد 
من مي آمدم.« يك روز رفتم مدرس��ه، تلفن زدند كه آقاي 
قاضي با شما كار دارند. زنگ زدم و پرسيدم: »فرمايش تان 
چيس��ت؟« هميش��ه با اعت��ذار و ادب ف��راوان مي گفتند: 
»تشريف بياوريد، عرض مي كنم.« با اينكه منزلتشان از اين 
حرف ها خيلي بالات��ر بود و ما كوچك تر از اين حرف ها 

بوديم، اما اين طور صحبت مي كردند. 
من رفتم منزلشان، ديدم به نوكرشان گفته اند كه اگر فلاني 
آمد بگوئيد من بيايم داخل حياط و با ايشان صحبت كنم. 
نوكرش��ان جليل نامي بود. من تا رسيدم، دويد جلو. آقاي 
قاضي آمدند و نشستند روي پله و گفتند : »دو نفر از طرف 
گمان��م آموزگار آمده اند و مي گويند برويد عراق و از امام 
بخواهيد راجع به س��لطنت حرف��ي نزنند و فقط از قانون 
اساسي صحبت كنند.« آن موقع امام هنوز در عراق بودند. 
ايش��ان ادامه دادند: »من هنوز جوابشان را نداده ام. به نظر 
شما به اينها چه بگويم؟« بالاخره دستگاه هم مخوف بود 
و يكدفعه نمي ش��د به آنها گف��ت كه نمي روم. يك مقدار 
صحبت شد. آن دو نفر هم داخل اتاق بودند. يادم هست 
يكي از آنها دكتر ماجدي نامي بود در نخس��ت وزيري كه 
اه��ل تبريز بود. من چيزي به فكرم نرس��يد. گفتم: »حالا 
بروي��م ببينيم صحبت چطور پيش مي رود و ما چه حرفي 

مي توانيم بزنيم.«
 ب��ه اندروني منزل و اتاق آق��ا رفتيم. آنها هم آمدند. دكتر 
ماجدي ش��روع كرد با لحن تهديدآمي��ز هارت و پورت 

كردن كه: »بله، هواپيمائي در اختيار آقا گذاش��ته مي شود. 
من هم در خدمت آقا مي روم نجف و به امام مي گويم كه 
شما سلطنت را مطرح نكنيد. از قانون اساسي و احياي آن 
و عمل به آن صحبت كنيد.« صحبت هايش توأم با تهديد 
ب��ود. آنجا ناگهان اين فكر به نظر من آمد و گفتم: »من از 
آقا خيلي معذرت مي خواهم، ولي آقاي دكتر! امام در ايران 
نمايندگان زيادي دارند كه بعضي از آنها منزلتش��ان پيش 
ام��ام بالاتر از آقاي قاضي اس��ت.« بعد هم آقاي منتظري، 
آقاي مطهري، آقاي بهش��تي و چند نفر ديگر را مثال زدم 
و گفتم: »ش��ما چرا س��راغ آنها نرفته ايد؟ اگر قرار باش��د 
امام حرفي را بش��نوند،  حرف آنها را بيش��تر مي شنوند تا 
حرف  آقاي قاضي را. از ايش��ان دست برداريد و به سراغ 
آنه��ا بياوريد تا بتوانيد بر امام غلبه كنيد. ش��ما اگر آنها را 

بفرستيد مشكلتان شايد حل مي شود«.
 به اين ترتيب تيرش��ان به س��نگ خورد و بلند ش��دند و 
رفتن��د. خداوند در آنجا آن جواب را به من القا كرد. البته 
مطال��ب ديگري ه��م گفتم كه الان به خاط��ر ندارم، ولي 
جان مطلب اي��ن بود كه گفتم، بالاتر از آقا زياد هس��تند 
كه به امام نزديك ترن��د. دنبال آنها برويد. بعدها فهميديم 
س��راغ بعضي ها رفته بودند، ول��ي آنها قبول نكرده بودند. 
بعضي ه��ا را هم وادار كرده بودند كه به عراق بروند، ولي 
امام حرفش��ان را قبول نكرده بودند. هر كس��ي از عوامل 
حكوم��ت كه مي خواس��ت با ام��ام ملاقات كند، ايش��ان 
مي فرمودند: »اول استعفا بدهد، بعد بيايد.« همان طور كه 
در مورد بختيار هم اين چنين فرمودند. در هر حال عوامل 
رژيم از خيلي جاها س��رخورده شده بودند و مي خواستند 
اگر بتوانند آقاي قاضي را بفرستند. آن موقع امام در عراق 

بودن��د و هنوز به پاريس نرفته بودند. آنهايي هم كه پيش 
امام فرستاده بودند، از اهل علم بودند، ولي امام در مقابل 
ظلم و حرف زور مي ايس��تادند و با اين حرف ها از حرف 
خودشان برنمي گشتند. آقاي شريعتمداري هم كه منحصراً 

بر اجراي قانون اساسي تكيه مي كرد.  
نقش آيت الله قاضي بعد از پيروزي انقلاب چه بود؟

انصافاً بعد از پيروزي انقلاب مصيبت ما چند برابر ش��د. 
آن روزها مي گفت��م، اگر امام زمان)عج( ه��م بيايند، اين 
مصيبت ه��ا را بعد از فرجش��ان خواهند داش��ت. قبل از 
انقلاب يك مشكل داش��تيم كه خلاصه مي شد در دولت 
و ساواك. وقتي حرف مي زديم منتظر عكس العمل آنها و 
احضار و دس��تگيري بوديم. مشكل ما رژيم بود و با مردم 
مشكلي نداشتيم. بعد از انقلاب مشكلات متعددي داشتيم. 
توقعات بجا و بي جاي مردم و نبودن انس��جام در رده هاي 
بالا. آن وقت ها هر كس��ي يك دولت بود و هر دستگاهي 
يك حاكم بود. خيلي به زحمت افتاديم. حالا هم الحمدلله 

در زحمت هستيم. 
مرح��وم آقاي قاضي بعد از انق��لاب كم ماندند، چون در 
س��ال 58 به ش��هادت رس��يدند و انصافاً در اين مدت از 
مش��كلات، اذيت ها و حسادت  ها خيلي خسته شدند. در 
واقع ايشان رهبر تبريز بودند و به ايشان خميني آذربايجان 
مي گفتند و رهبريت با ايش��ان بود. همه چيز دست ايشان 
ب��ود و اجراكننده آن دس��تورات، تقريباً من بودم و ما هم 
الحمدلله ربّ العالمي��ن خيلي به زحمت افتاديم. انصافاً آن 
موقع شخصيتي داش��تيم و حالا شخصيتي خيلي پايين تر 
و كمتر داريم. آن زمان زندگي تا حدودي آرامي داش��تيم، 
در حالي كه الان زندگي پر ماجرايي داريم. قبل از انقلاب 
مشكل ما فقط ساواك بود، اما پس از انقلاب مشكل ما از 
يك طرف روحانيون بودند، از طرفي مؤمنين عوام بودند، 
روشنفكران بودند، دانشگاهيان بودند، حالا مسائل خارجي 
بماند. وج��ود گروه ه��اي مختلف مثل فدائي��ان كه يك 
دسته شان اقليت بودند، يك دسته شان اكثريت، مجاهدين، 
ح��زب رنجبر و الي ماش��اءالله اح��زاب و گروه هاي ريز 
و درش��ت. آن قدر مشكلات داش��تيم كه الان قادر نيستم 
يك امضا بكنم. دس��تم مي لرزد و اعصابم خس��ته است و 
با زحمت مي توانم امضا كنم و چيزي نمي توانم بنويس��م. 
آن موقع آدم س��الم و شادابي بوديم. همه چيزمان را روي 

انقلاب گذاشتيم. خدا كند خداوند چيزي به ما بدهد. 
با اي��ن اوصاف ما در درجه نازله بوديم و آقاي قاضي در 
درجه اول بودند. يكي از اذيت هايي كه ايشان را مي كردند 
اي��ن بود كه وقتي به ما مي رس��يدند، از ايش��ان س��عايت 
مي كردند و دروغ هايي را به ايش��ان مي بستند و بالعكس. 
به حدي گرفتار اين مش��كلات كوچك و بزرگ از داخل 
بوديم كه مجال آنكه به بيرون از مملكت نگاهي بيندازيم، 
نداش��تيم. از يك طرف ش��هر به هم ريخته بود، چون نه 
اس��تاندار داشت، نه فرماندار، نه لش��كري، نه شهرباني و 
ن��ه اداره خاصي كه جوابگوي مردم باش��د. واقعاً هيچي 
نداشت. آن موقع در كاخ جوانان كه الان سازمان تبليغات 
اسلامي شده است، حضور داشتم و مسئوليت ها بر دوشم 
بود، يعني مي بايس��ت هم كار دادگس��تري مي كردم، هم 
ش��هرباني و حفاظت از ش��هر و غيره و اينها كارهايي هم 
بودن��د كه بلد نبودم. آقاي قاضي هم در رأس اين جريان 

بودند. 
آي��ت الله قاض��ي چ��ه ن��وع كارهاي��ي مي كردن��د؟ 

مشغوليت هاي روزانه ايشان بعد از انقلاب چه بود؟
كارهاي ايش��ان بيشتر مراجعات مردم در انواع مختلف با 
توقع��ات مختلف و متضاد ب��ود. در واقع همه، همه چيز 
را از آقاي قاضي مي خواس��تند. ع��لاوه بر اين امنيت هم 
مي خواس��تند. خي��ال مي كردند بايد يك ش��به همه كارها 

در تشييع جنازه ايشان در تبريز، سابقه 
چني�ن جمعيت�ي نبود. يك ب�ار هم كه 
ايش�ان از بافق يزد به زنجان رفتند، ما 
هم خدمتشان رفتيم. آن وقت من براي 
زيارت به نجف مي رفتم. آن روز طوري از 
ايشان استقبال  شد كه تمام خيابان امام 
مملو از جمعيت بود. موقع شهادتش�ان 
هم اين گونه بود و همه به س�ر و س�ينه 

مي زدند و از اين واقعه متأثر بودند.   

شهيدان محراب آيت الله قاضي طباطبايي و آيت الله مدني.
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درس��ت شود. يكي طلبكار بود و مي گفت، بايد طلب مرا 
وص��ول كنيد. ديگري بدهكار بود و مي گفت، بايد بدهي 
مرا تأمين كنيد. در واقع كارهاي غيرمربوط فراواني هم به 

ايشان ارجاع مي شد. 
با توجه به اينكه انقلاب در سال 57 پيروز شد و ايشان 
در مرداد س��ال 58 به امامت جمعه منصوب شدند، در 
مورد انتصاب ايش��ان به امام��ت جمعه نكته خاصي به 
خاطر داريد؟ امام چرا ايش��ان را منص��وب كردند. از 

حاشيه هاي اين قضيه خاطره اي به ياد داريد؟   
اي��ن موضوع جريان  مفصلي دارد. يكي از اينها مربوط به 
مسئله آقاي مدني مي شود. من به دستور آقاي قاضي، آقاي 
مدن��ي را از مهاباد به تبري��ز آوردم، يعني قبل از پيروزي 
انقلاب، با چند نفر از جمله اخوي، آقاي صلاحي و آقاي 
ح��اج محمد باق��ر صلح زاده و كلًا پنج ش��ش نفر، با دو 
ماشين به مهاباد رفتيم و آقاي مدني را دعوت كرديم. آقاي 
قاضي نامه هم نوشته بودند. ايشان به من فرمودند نامه را 
به آقاي انگجي هم بدهيد كه آن نامه الان هم هس��ت. در 
آخر كتابي كه عليه من نوشته  شده، اين نامه را بدون شرح 
چاپ كرده اند. آقاي مدني قبول كردند پس از آنكه مدت 

تبعيدشان تمام شود به تبريز بيايند. 
بالاخره آقاي مدني به تبريز آمدند و در منزل آقاي قاضي 
منزل كردند. بعد متوجه شديم كه عده اي شياطين مؤمن نما 
ت��لاش  كردند بين آقاي مدني و آقاي قاضي مس��ائلي را 
ايجاد كنند. اين مس��ائل گس��ترش يافت تا موضوع نماز 
جمعه پيش آمد. آق��اي قاضي نماينده ثابت امام در تبريز 
بودند. با خود آقاي مدني خدمت امام رفتيم و براي ايشان 
هم نمايندگي گرفتيم. امام آن موقع در قم و در منزل آقاي 
ي��زدي بودند. آقاي مدني به من گفتند: »به امام بگوييد در 
آن حكم،  نظارت بر ادارات را هم منظور كنند.« من هم به 
امام عرض كردم و امام فرمودند آن را هم بنويسيد. آمدن 
آق��اي مدني به اين دليل بود كه آقاي قاضي در تبريز تنها 
ش��ده بودند و طرفداران آقاي ش��ريعتمداري از اهل علم 
زياد بودند، بنابراين امام  فرمودند آقاي مدني را بياوريم تا 
كمك آقاي قاضي شود و اينها هم كمي قدرت پيدا كنند. 
در واقع هدف اين بود، ولي از اين هدف سوءاستفاده شد، 
به اين ترتيب كه عده اي دور  آقاي مدني جمع ش��دند و 
شيطنت  كردند تا رقابتي بين اينها ايجاد شود. اين ماجراها 
ادامه داش��ت تا روزي رسيد كه بنا شد كسي بيايد و نماز 
جمع��ه را بخواند. در نماز جمعه مي ديديم يك عده  آقاي 
قاضي را جلو مي كش��ند و عده اي هم آق��اي مدني را. از 
يك ط��رف آقاي قاضي پدر ما بودن��د و از طرفي خودم 
آقاي مدني را از مهاباد به تبريز آورده بودم. در مطالبي كه 
راجع به آقاي مدني مي نويس��ند، ممكن است اين مسئله 

را نگويند، چون نمي دانند جريان از چه قرار 
بود. اغلب اين نوشته ها  واقعاً غير مستندند. 
اسناد اينكه چه شد كه آقاي مدني را آورديم 
و بعد از آمدنشان چه اتفاقاتي افتاد، نزد من 
اس��ت. من ديدم مس��ئله طور ديگري شد و 
مطالب��ي هم از راديو پخش مي ش��د. در باغ 
گلستان كميته اي داشتيم. من به آنجا رفتم و 
از راديو قضايا را دنبال  كردم و س��عي داشتم 
دخالت نكنم. اين را بايد بگويم كه الان هم 
آقاي قاضي برايم از آقاي مدني مقدس ترند، 
چون ايش��ان هم حقوقي ب��ه گردنم دارند و 
هم حقوقي به گردن ش��هر تبري��ز دارند كه 
آقاي مدن��ي رضوان الله تعالي عليه، آن حقوق 
را ندارن��د. آقاي مدني مدتي در اينجا بود و 
بعد ايش��ان را شهيد كردند. آن روز ديدم كه 
بالاخ��ره آقاي قاضي ش��روع كردند به نماز 

خواندن و تقريباً هم با اضطراب هم ش��روع كردند. نماز 
جمع��ه اول در مي��دان راه آهن برگزار ش��د. بعد از آقاي 

قاضي، آقاي مدني رحمه الله عليه امامت مي كردند.
آيا در اين باره نظر امام كسب نشده بود؟

ه��ر دو نماينده امام بودند. يادم نيس��ت ام��ام درباره اين 
موض��وع چيزي گفته باش��ند. اگر امام ب��راي نماز جمعه 
مي گفتند اصولاً باي��د آقاي قاضي امامت مي كردند، چون 
ايش��ان نماينده ثابت، صاحب اختيار، زحمتكش و مروج 
ايش��ان در آذربايجان بودند. آقاي مدن��ي در جريان هاي 
بعد وارد ش��ده بودند. البته ايشان هم زحمت هاي زيادي 
كش��يدند و در جريان خلق مسلمان اذيت هايي هم شدند 
و تهديدها و توهين هاي زيادي را تحمل كردند، به طوري 
كه دلش��ان مي خواس��ت از تبريز فرار كنند. من به وسيله 
يكي از دوستانش��ان به ايشان پيام دادم كه وقتي اوضاع به 
چنين شرايطي رسيده است، شهر را تنها نگذارند و نروند. 
ايشان هم نرفتند و فرداي آن روز كفني پوشيدند و به نماز 

جمعه آمدند. 
شما چند بار به جريان  خلق مسلمان يا قبل از انقلاب به 
جريان افرادي كه طرفدار آيت الله شريعتمداري بودند و 
با آقاي قاضي اختلاف داشتند، اشاره كرديد. ريشه اين 

اختلافات در چه بود؟ 
اصل آن همان مؤمنين نماز جماعت خوان متعصب بودند 
كه فكر نك��رده حرف مي زدند و عمل مي كردند. واقعيت 
امر اين بود كه آقاي قاضي از ابتدا با آقاي ش��ريعتمداري 
خ��وب نبود. ما هم با ايش��ان خوب نبوديم و نس��بت به 

ايشان بينش خوبي نداشتيم. 
چرا؟

به اين خاطر كه ايشان را مقداري جاه طلب و علاقمند به 
رياست مي ديديم. 

آي��ا از ارتباط ايش��ان با س��اواك و دس��تگاه اطلاعي 
داشتيد؟ 

آن موق��ع نمي دانس��تيم و بعداً مطلع ش��ديم، ولي قرائن، 
ابهام��ات و كارهايي انجام مي ش��د، اين را نش��ان مي  داد. 
مسئله دوم اين بود كه آقاي قاضي از ايشان تقليد نمي كرد، 
بلك��ه از آقاي حكيم تقليد مي كرد. ما هم اين  طور بوديم. 
پ��درم هم اين طور بود. آقاي قاض��ي به خاطر اين قضيه، 
خيلي اذيت ش��دند.در مقطعي، هم آقاي قاضي و هم ما با 

آقاي شريعتمداري خيلي كنار آمديم. 
 آقاي قاضي علاقمند بودنداتحاد شهر حفظ شود تا به اين 
ترتيب بهانه به دس��ت بهانه جوها نيفتد. از طرفي هم زياد 
ايشان را اذيت مي كردند. در مقاطعي علما تصميم گرفتند 
وقتي ايش��ان به مجالس و مساجد مي آيند، بلند نشوند و 
جا ندهند. بعضي ها مي رفتند و با نشستنش��ان براي ايشان 
جا مي گرفتن��د تا آقاي قاضي كه مي آيند معطل نش��وند. 
آقاي ش��ريعتمدار خيل��ي علاقمند بود ايش��ان را جذب 
كن��د. من در مرحله نازله بودم، ولي آقاي ش��ريعتمداري 
م��ا را به ناهار دعوت ك��رد كه از تبريز به قم برويم. يكي 
از افرادش��ان با بنز آم��د و مرا براي ناهار ب��ه منزل آقاي 
شريعتمداري برد. در راه هم تصادف هم كرديم كه چيزي 
نش��د. در واقع آقاي شريعتمداري علاقه داشت آنهايي را 
هم كه در مقابلش بودند، جذب كند. ايشان اخلاق خوبي 
داشت، جذابيت داشت و اگر بعضي حركت ها نبود، آقاي 
ش��ريعتمداري آدم باكمالي بود. بااخلاق ب��ود، فقيه بود، 
محقق بود. انصافاً آقا بود و مزايائي داش��ت. اين طور نبود 
كه بگوئيم همه اش منفي بود، ولي اين حالت را داشت كه 
خيلي دلش مي خواست رئيس شود. حالا ممكن است در 
نزد خودش و خداي خودش توجيهي براي اين كار داشته 

باشد، اما به اين كار علاقمند بود. 
روزي هم��راه با نه ده نفر از اس��اتيد دانش��گاه و اصناف 
بازار، براي مشورت در بارة اصلاح آذربايجان خدمت امام 
رفتيم و با ايشان حرف زديم. امام فرمودند: »برويد به آقاي 
ش��ريعتمداري بگوئيد.« ما هم خدمت آقاي شريعتمداري 
رفتيم. ايش��ان خيل��ي از ما عصباني بود. ت��ا آن روز هيچ 
وقت ايش��ان را آن  طور نديده بودم. آن پسرش��ان هم كه 
الان در آلمان اس��ت، آمد كنار در ايس��تاد و گفت: »آقاي 
بناب��ي بياييد اينجا.« من هم رفت��م و او گفت: »آذربايجان 
لانه ماس��ت. ما نمي گذاريم در آنجا خميني لانه بس��ازد.« 
اينها چنين تفكري را داش��تند. خلاصه كارهاي زش��ت و 
غيراسلامي كردند و متأسفانه آقاي شريعتمداري را هم به 
اين مس��ير انداختند. حتي استاندار اول كه مقدم مراغه اي 
بود و نه نم��از مي خواند و نه از دين چيزي مي فهميد، از 
طرف آقاي شريعتمداري منصوب شده بود و در خبرگان 
قانون اساس��ي هم با تأييد ايش��ان رأي آورد. مسائل زياد 
اس��ت و يكي دوتا نيست. خيلي از آنها را  مقدم و مؤخر 
مي گويم و به صورت منظم هم همه آنها در 

خاطرم نيست. 
آي��ا راجع به ش��هادت اقاي قاض��ي نكته  

ديگري به خاطر داريد؟
نه، چ��ون من آنجا نب��ودم در حج بودم. در 
منا بودم كه خبر ش��هادت ايش��ان را شنيدم. 
ب��ا روحانيون آذري زب��ان بوديم. عده اي در 
كاروان متأثر و عده اي هم ش��اد بودند. البته 
در تشييع جنازه ايشان در تبريز، سابقه چنين 
جمعيتي نبود. يك بار هم كه ايش��ان از بافق 
يزد به زنجان رفتند، ما هم خدمتشان رفتيم. 
آن وقت من براي زيارت به نجف مي رفتم. 
آن روز طوري از ايش��ان اس��تقبال  ش��د كه 
تمام خيابان امام مملو از جمعيت بود. موقع 
شهادتش��ان هم اين گونه بود و همه به سر و 

سينه مي زدند و از اين واقعه متأثر بودند.

مرحوم آق�اي قاضي بع�د از انقلاب كم 
ماندند، چون در س�ال 58 به ش�هادت 
از  اي�ن م�دت  در  انصاف�اً  رس�يدند و 
مش�كلات، اذيت ها و حسادت  ها خيلي 
خسته شدند. در واقع ايشان رهبر تبريز 
بودند و به ايش�ان خمين�ي آذربايجان 
مي گفتند و رهبريت با ايش�ان بود. همه 
چيز دست ايش�ان بود و اجراكننده آن 

دستورات، تقريباً من بودم
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